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L’avortament va deixar de ser un
dret garantit als Estats Units el
passat mes de juny. A Hongria, les
dones que volen avortar es veuen
obligades des d’aquest setembre
a escoltar el batec del cor del fe-
tus com a mesura per intentar
dissuadir-les. I a Andorra, conti-
nua sent il·legal en tots els supò-
sits. Diem Andorra per citar un
país que ens sona especialment
familiar, però també podríem
dir la República Dominicana, les
Filipines o Sierra Leone, entre
tants d’altres.

En aquest context global de re-
trocés (o de manca total) dels
drets reproductius de les dones, a
casa nostra es continua avançant
en la direcció correcta. El Depar-
tament de Salut i el d’Igualtat i Fe-
minismes de la Generalitat van
presentar el passat 28 de setem-
bre, coincidint amb el Dia Inter-
nacional per la Despenalització de
l’Avortament, el nou protocol que
permet practicar l’avortament
farmacològic –és a dir, amb me-
dicaments– fins a les catorze set-
manes de gestació. Fins ara, la in-
terrupció voluntària de l’embaràs
per aquesta via estava limitada a
les nou setmanes, mentre que
per la via quirúrgica sí que es po-
dia allargar fins a la catorzena. Per
tant, la novetat és que s’han equi-
parat els dos mètodes.

MÉS OPCIONS I ACCESSIBILITAT
A la pràctica, això es tradueix en
més “capacitat d’elecció de la
dona”, tal com va dir el respon-
sable del Pla d’atenció a la salut
afectiva, sexual i reproductiva,
Ramon Escuriet, en declaracions
a l’ACNdesprés de la presentació
del protocol. “Esperem que les do-
nes tinguin una millor garantia de

poder escollir de forma informa-
da l’opció en què se sentin més cò-
modes i segures”, va afegir. 

Qui comparteix aquesta valo-
ració positiva és la doctora Elvira
Méndez, especialista en medicina
preventiva i salut pública i direc-
tora de l’Associació Salut i Famí-
lia, una entitat que té l’atenció a do-
nes amb embarassos no desitjats
com una de les principals línies de
treball. “Caldrà veure com s’im-
plementa aquesta novetat, però, si
es fa bé, facilitarà l’accés a l’avor-
tament fins i tot en les zones me-
nys poblades, on acostuma a ha-
ver-hi més dificultats perquè hi ha
menys centres on es practiqui la
interrupció voluntària de l’em-
baràs”, afirma Méndez al Línia.

D’altra banda, la doctora des-
taca els beneficis de l’avortament
farmacològic (del qual assegura
que és l’opció número 1 a països
com França), perquè és “més ín-
tim”, fet que pot afavorir la lli-
bertat de les dones. Alhora, pun-
tualitza que l’ampliació d’aquest

mètode no va en absolut en de-
triment de l’acompanyament a les
pacients, que com a mínim “tenen
entre dues i tres visites amb la lle-
vadora” en aquest procés.

MOLT FET I MOLT A FER
Actualment, l’Associació Salut i
Família atén cada mes una cin-
quantena de dones embarassades
que es plantegen avortar, i la
majoria ho acaben fent pel mè-
tode quirúrgic. La doctora Mén-
dez contraposa aquesta xifra amb
la de les dones que recorren a l’as-
sociació per sol·licitar contra-
cepció de llarga durada: en són
250 al mes. “Fa deu anys, aques-
tes dues xifres eren pràcticament
iguals”, detalla Méndez, que creu
que aquest canvi és un reflex del
recorregut que s’ha fet en matè-
ria d’educació i de drets repro-
ductius. “En aquesta qüestió, cal
mirada llarga”, defensa.

Tot i això, encara queda molt
camí per recórrer. Ho va reconèi-
xer el mateix conseller de Salut, Jo-

sep Maria Argimon, en la presen-
tació del nou protocol, i ho tenen
clar els col·lectius feministes, que
es van manifestar el 28 de setem-
bre des de la catedral de Barcelo-
na fins a la plaça Sant Jaume sota
el lema Aturem l’ofensiva trans-
nacional contra el dret a l’avor-
tament. Si bé en aquesta mobilit-
zació hi va haver moltes referències
d’àmbit internacional, també s’hi
van fer reivindicacions adreçades
al Govern català, com ara el tren-
cament de relacions amb “qual-
sevol govern del món que no ga-
ranteixi aquest dret” o l’eliminació
del finançament a institucions,
grups i moviments contraris a la in-
terrupció voluntària de l’embaràs. 

“El Govern subvenciona
col·lectius antiavortistes, comen-
çant per tots els que tenen a veu-
re amb l’Església”, assenyalava
una manifestant i integrant de
l’Associació de Drets Sexuals i Re-
productius durant la marxa, en la
qual les crítiques a l’Església van
ser molt recurrents. La mateixa

activista va parlar també dels
metges que són objectors de cons-
ciència i que, per tant, obstacu-
litzen el dret a l’avortament, pre-
cisament, per motius religiosos. 

EMBARASSOS AVANÇATS
Això últim afecta sobretot quan els
avortaments s’han de produir per
raons de salut en etapes avança-
des de la gestació, especialment a
partir de la setmana 22, moment
en què cal un motiu mèdic ratifi-
cat per un comitè clínic per poder
interrompre l’embaràs. Entitats
com l’Observatori de Drets Sexu-
als i Reproductius denuncien que
aquí entra en joc el biaix ideològic
dels professionals i que s’han do-
nat casos en què, encara que el fe-
tus patís una malformació greu,
l’avortament ha estat denegat.
Aquesta és una de les coses que vol
canviar la reforma de la llei de l’a-
vortament aprovada pel consell de
ministres espanyol a finals d’agost
i que es va debatre al Congrés dels
Diputats el 6 d’octubre.

Anna Utiel
BARCELONA

Fins que totes puguin avortar

La concentració a Barcelona el 28 de setembre, Dia Internacional per la Despenalització de l’Avortament. Foto: Joanna Chichelnitzky

» Un nou protocol català permet avortar amb medicaments fins a la setmana catorze d’embaràs
» Malgrat el camí recorregut, col·lectius feministes i el mateix Govern admeten que hi ha molt a fer
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Mai és mal dia per au-
torecordar-nos que la

salut mental és i ha de
ser cabdal i pilar en el maneig de la sa-
lut global. Que hem de poder tenir ac-
cés als psicòlegs i als psiquiatres in-
dependentment dels nostres ingressos
i entorn social. Que, si no comencem
per aquí, no acabarem mai.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Català a les aules. Tre-
ballo en un centre on

pràcticament cap alum-
ne té el català com a llengua primera
i els costa molt usar-lo a l’aula. Què em
funciona? Buscar petits pactes “perso-
nalitzats” amb ells. Aprofito una trobada
al passadís o un moment de treball a
l’aula per proposar-ho.

@rogetus

El director general dels
Mossos d’Esquadra

obre investigació per
aclarir què va passar dissabte [8-10-22]
al Raval amb un grup de policies fora
de servei. Ells van denunciar una parella
-ell, amb antecedents- per llançar-los
objectes. Els veïns diuen que van ser els
policies que van abusar del seu poder.

En les pròximes elec-
cions autonòmiques els

indepes que no s’abstin-
guin s’enfronten a un dilema: votar un
partit indepe de centreesquerra que
sembla que no els acostarà a la inde-
pendència o... votar un partit indepe de
centredreta que sembla que no els
acostarà a la independència.

@OscarAndreu@punsix@claudiacodina7

La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Milers de persones celebren 
la festa gallega de San Froilán1

2 Identifiquen 12 lladres multireincidents 
en un local ocupat a Nou Barris

Mor una dona atropellada per 
un conductor drogat a Nou Barris

Talls de llum a Torre Baró: ja hi tornem a ser

Arriba el bus a demanda 
per millorar el servei d’autobusos

El + llegit líniaNouBarris.cat
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Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

A les xarxes

@MariaSirvnt: Comença el nou Super3.
Les que hem crescut amb el Tomàtic i la Ru-
ïnosa sabem que és una eina fonamental
de normalització lingüística. Benvingut. 

@AlbertLloreta: Crec que amb això de
reivindicar el 80% hem arribat a un punt
d’abstracció que ja no queda cap català
que entengui de què s’està parlant.

@agenciaacn: Junts reclama a Aragonès
que se sotmeti a una qüestió de confiança
“abans de parlar de pressupostos”. Batet
diu que el grup serà “més actiu que mai [...]”.

#IElsPressupostos? #TornaElClubSuper3#NouGovern

Safata d’entrada

L’educació és un dret bà-sic i una de les eines es-
sencials per a la supe-

ració de desigualtats socials,
com ho són també la salut, la
feina i l’habitatge. Per això, des
de l’arribada d’Ada Colau a l’al-
caldia de la ciutat, a Nou Barris,
com a la resta de districtes,
hem apostat per reforçar l’e-
ducació pública de manera
transversal, de 0 a 16 anys,
tant dins com fora de l’escola.

Per poder oferir una educa-
ció de qualitat és clau tenir
també un entorn de qualitat i re-
cursos suficients. Per això, des
del 2015 hem destinat inver-
sions a augmentar els recursos
humans tant dins com fora de
l’escola, a transformar i millorar
moltes escoles i entorns escolars
i a ampliar serveis (tot plegat
malgrat ser una competència de
la Generalitat).

La petita infància és una
època central per al desenvo-
lupament dels infants. Per ofe-
rir-los la millor educació, es-
tem creant noves escoles bres-
sol per donar resposta a les pe-
ticions de les nostres veïnes al
territori: a partir del setembre
del 2023 hi haurà una nova es-
cola a Trinitat Nova, el 2024
serà realitat la bressol de Can
Carreres i estem iniciant el
planejament d’una nova es-
cola bressol als Jardins de Can
Xiringoi, al barri de Vilapicina,
donant resposta a una llarga
demanda del barri. Paral·lela-
ment, hem ampliat els equi-
paments amb dos nous espais
familiars que iniciaran aquest
curs el seu camí, un al barri de

Porta, dins del nou Ateneu,
i un altre a l’escola bressol de
la Trinitat a les tardes, su-
mant-se a l’espai familiar de
l’EBM El Torrent.

Volem que els centres
educatius estiguin oberts al
barri. Hem afegit les bressol
al projecte de patis oberts,
fent-les partícips de la co-
munitat, per donar suport a
les famílies els dissabtes al
matí, amb diferents activi-
tats on poden participar to-
tes les veïnes amb criatures
petites. Ja ho hem fet a les
bressol Ralet i El Vent, i
aquest curs 22-23 s’obrirà
també el patí de l’escola
bressol Can Dragó.

Per atendre totes les ne-
cessitats dels infants i dels
joves, hem inserit educadors
emocionals i educadors so-
cials a 14 escoles del territo-
ri, alhora que s’han incor-
porat nous programes artís-
tics en el currículum d’a-
questes escoles.

S’han fet inversions per
millorar els espais educatius
i reformes de cuines i de teu-
lades amb instal·lacions de
plaques solars, com per ex-
emple al Timbaler del Bruc,
l’Escola Ferrer i Guàrdia,
Marinada i l’Escola Ciutat
Comtal, així com pintures
dels interiors i exteriors de
l’Escola Víctor Català, Mercè

Rodoreda, Marta Mata i mol-
tes més. També s’han refor-
mat els lavabos de la Santia-
go Rusiñol, Tomàs Moro...
Són alguns exemples d’in-
versions que milloren els
nostres centres educatius,
perquè tots els veïns i veïnes
mereixen una educació de
primera.

També hem millorat la
seguretat i hem reduït la
contaminació acústica i de
l’aire al voltant de les 18 es-
coles que s’han beneficiat
fins ara del programa Prote-
gim Escoles al districte. El
2023 seran tres escoles més.
En aquesta àrea, la inversió
acabarà sent de 2,5 milions
d’euros.

I, per descomptat, hem
invertit en els patis per ade-
quar-los a la nova realitat
d’emergència climàtica, in-
cloent-hi ombres, jocs d’aigua,
verd i deixant espais per a al-
tres jocs a banda dels de pi-
lota. Fins ara s’han transfor-
mat 6 patis, entre els quals els
de l’Escola Palma de Mallor-
ca i l’Elisenda de Montcada.

Continuarem destinant
els recursos necessaris a po-
lítiques innovadores per mi-
llorar els entorns educatius i
l’educació que reben els nos-
tres infants a Nou Barris,
perquè l’educació és clau per
reduir desigualtats.

L’educació, eina de transformació
per Esther Flaquer (Barcelona en Comú)

Els semàfors

L’Associació Veïnal de
Prosperitat ha celebrat el seu

50è aniversari com a entitat del
barri. Continua sent un dels

eixos d’unió del districte, i per 
a celebrar-ho va organitzar fa 
uns dies una jornada festiva

juntament amb el Casal Jove.
pàgina 10AV de Prosperitat

La CUP ha presentat la que serà
la seva candidata a l’alcaldia de

Barcelona a les eleccions del
pròxim mes de maig. Es tracta
de Basha Changue, veïna de

Nou Barris. L’actual diputada al
Parlament intentarà aconseguir

representació al consistori.
pàgina 10Basha Changue

El Festival de Sopes del Món
Mundial arribarà a la seva 18a
edició el pròxim 23 d’octubre. 

La tradicional trobada recupera
enguany l’espai habitual, 

la Marquesina de la Via Júlia,
després d’haver hagut de

canviar per les restriccions.
pàgina 10Festival de Sopes
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NLA FOTOGuillem Roset/ACNLes millors
perles

Què faries si demanessis una cervesa i te la neguessin? Hi ha
qui creu que amb això no s’hi juga. Un home es va trobar

en aquesta situació en un bar de Pontevedra (el consideraven
un morós, ves) i va tornar al local a cavall i amb una motoserra. 

Iker Casillas piula, a mode d’acudit cunyat: “Espero que em
respectin: soc gai”. Carles Pujol li segueix la “broma”. Al

cap d’una estona, Pujol es disculpa i Casillas diu que l’han
hackejat. Quan entendran que l’homofòbia no té gràcia?

Ensurt a la base militar de Sant Climent Sescebes (Alt
Empordà). Els Mossos van rebre l’avís d’una presència a la

zona de maniobres i hi van acudir ràpidament. La sorpresa va ser
descobrir que es tractava d’una gallina amb càmera i sensors.

Dos activistes ecologistes australians enganxen les
seves mans amb pega al quadre de Pablo Picasso

Massacre a Corea. Protestar contra la crisi climàtica:
correcte. Fer-ho vandalitzant una obra d’art: incorrecte.

Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem
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@rihuguet: Poc es parla de la solitud al
camp. Com l’economia l’ha buidat de gent i
les explotacions són massa vegades uni-
personals. Ja no hi ha veïns, xiquets ni amics.

@CarlaVall: M’han assenyalat un judici
per violència de gènere per al novembre
del 2024. La falta de recursos per a la jus-
tícia és dramàtica.

@alexsnclmnt: El 2007 el Polònia ironit-
zava amb el discurs del conseller Nadal so-
bre els retards a Rodalies. 15 anys després
torna a ser conseller i el problema es manté.

Flaixos

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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Successos | La policia recupera un local ocupat
Els Mossos i la Guàrdia Urbana han desallotjat un local ocupat al barri de la

Prosperitat. Han identificat a 12 persones amb 58 antecedents per robatoris i furts.
Han trobat bicicletes i patinets i estan investigant si tots són material robat.

Troballes arqueològiques a
Can Valent arran de les obres

PATRIMONI4Les obres de re-
habilitació de la masia Can Va-
lent que es van començar a l’a-
bril han derivat en el descobri-
ment de restes arqueològiques
vinculades a l’espai.

Són diverses les troballes
que s’han fet, però la més des-
tacada és el que sembla una
xarxa secreta de soterranis i
passadissos que van tenir les
funcions de fresquera, és a dir,
un lloc excavat a terra que servia
per conservar els aliments en
fresc. I la segona gran troballa és
les restes d’un pou d’aigua.

La trobada d’aquestes restes
ha endarrerit l’acabament de
les obres, que estava previst per
al novembre, i s’allargarà un
mes més. Això és perquè l’equip
d’arqueòlegs de l’Ajuntament
està avaluant la importància de
les troballes per decidir si es
conserven i la manera de fer-ho.

Així i tot, les que es conside-
ren més importants, com la fres-
quera i el pou, no suposaran cap
problema per a continuar amb les
obres de rehabilitació de la ma-
sia. Quan aquestes s’hagin acabat,
es podran estudiar amb detall.

San Froilán: la festa gallega
recupera la normalitat

CELEBRACIÓ4Després de pas-
sar dos anys amb restriccions,
però sobrevivint, la festa gallega
de San Froilán es va tornar a fer
amb normalitat a la plaça Major
de Nou Barris el passat cap de
setmana del 7 al 9 d’octubre.

Una festa que va durar tres
dies i que va venir molt farcida
d’activitats. L’inici de festa el
divendres 7 va ser amb Justo
Molinero i Ràdio Teletaxi, que
van fer el seu show particular.

Però dissabte va ser el dia
amb més activitats del cap de
setmana, ja que va comptar amb

la participació destacada de l’Or-
questra Panorama, una de les
més importants a Galícia, i que
van tocar de les 11 de la nit a les
2 de la matinada. Durant el dia,
però, també hi va haver actua-
cions d’entitats de cultura po-
pular i tradicional, a més de
l’actuació de més orquestres.

Així doncs, el diumenge 9 es
va tancar la festa amb la Missa
en honor de San Froilán, patró
de Lugo i motiu de la celebració. 

Amb tot, tampoc hi va faltar
una extensa oferta gastronòmi-
ca gallega per gaudir cada dia.

Basha Changue: la candidata
de la CUP noubarrienca

ELECCIONS4La diputada de la
CUP al Parlament Basha Chan-
gue serà la candidata del partit
a l’alcaldia  en les eleccions mu-
nicipals del maig del 2023.

Així ho va anunciar la for-
mació el passat 19 de setembre.
Changue, filla de pare guineà i
mare cordovesa, va créixer en-
tre el Prat de Llobregat i Nou
Barris, on ara ha tornat després
d’una dècada al Moianès, on
va ser regidora a la localitat de

Moià. La candidata de la for-
mació de l’esquerra indepen-
dentista és activista antiracista
i afrofeminista, impulsora i ac-
tual presidenta d’AfroFemKoop
i membre de l’organització Co-
munitat Negra, Africana i Afro-
descendent de Catalunya.

L’objectiu de Changue i la
CUP a les pròximes eleccions és
revertir els resultats negatius
de fa quatre anys i aconseguir
entrar a l’Ajuntament.

Les restes trobades durant les obres a la masia Can Valent. Foto: Ajuntament

Basha Changue. Foto: Eli Don/ACN

TRADICIÓ4El tradicional Fes-
tival de Sopes del Món Mundial
arriba a la 18a edició el pròxim
23 d’octubre. La trobada recu-
pera el seu espai habitual, la
Marquesina de la Via Júlia, des-
prés que l’any passat es fes al Pati
de la Seu del Districte a causa de
les restriccions de la pandèmia.

La Xarxa d’Intercanvi de Co-
neixements i l’Associació 9 Bar-
ris Acull han organitzat la jor-
nada sopera que començarà a les
11 del matí, i a més de menjar,
s’hi podrà veure un espectacle de
circ a les 12 del migdia amb El se-

nyor de les baldufes, de la com-
panyia Penélope y Aquiles. A
més, els assistents també gau-
diran dels productes ecològics i
de proximitat amb l’Economat
de Roquetes. I a la una del mig-
dia es donarà el tret de sortida a
provar les sopes al ritme de Los
Combos de l’Escola de Blues.

El festival, com cada any,
tornarà a habilitar un espai amb
fogons al carrer perquè els par-
ticipants que vulguin cuinar la
seva sopa el mateix matí ho pu-
guin fer. Si no, l’altra opció, serà
portar-la feta de casa.

Des del 2004 que aquesta
jornada sopera funciona i té un
gran èxit al districte. Sempre ha
estat l’excusa perfecta per fo-
mentar la convivència entre els
veïns i veïnes amb la sopa com
a element d’unió. I és que la sopa
és un símbol de barreja i dife-
rència que, tot i tenir uns ele-
ments bàsics, permet una di-
versitat gairebé infinita. És així
com cada any es descobreixen
nous sabors i maneres de fer
aquest plat que tant agrada a tot-
hom i que reuneix a gent de
molts barris cada any.

A l’octubre, sopes per a tothom

Festival de Sopes del Món anys enrere. Foto: Associació 9 Barris Acull

ENTITATS4L’Associació Veïnal
de Prosperitat va celebrar el
passat 17 de setembre, conjun-
tament amb el Casal de Joves, els
seus 50 amb una jornada festi-
va  a la Zona Verda de Prosperi-
tat per la que tant han lluitat.

L’Associació és una de les
més antigues i amb més història
de la ciutat i així ho demostra el
50è aniversari. Per a celebrar-ho,
l’entitat i el Casal de Joves, que
també aprofitava per celebrar la
represa de les seves activitats,
van organitzar una jornada fes-
tiva plena de propostes dife-
rents per a tots els veïns i veïnes
que hi volguessin anar.

Així doncs, durant la jornada
festiva, que va començar a dos
quarts d’11 del matí i es va allar-
gar tot el dia, es va fer, durant el
matí, la pintada d’un mural de
les lluites veïnals, un mercat i
música amb un DJ. A partir de
les dues es va fer la paella po-
pular, el dinar per a tots els as-

sistents. I des de les quatre de la
tarda fins a gairebé les sis, l’en-
titat veïnal va preparar te àrab i
una xerrada-col·loqui sobre la
lluita de la Zona Verda amb An-
drés Naya, una reivindicació que
va ser de les primeres del barri.

Finalment, per tancar la jor-
nada festiva, des de les sis de la
tarda i fins a les 11 de la nit hi va
haver la part més festiva amb
una sessió de Soundsystem.

L’Associació Veïnal de Pros-
peritat va fer un canvi genera-
cional en la seva direcció ara fa
dos anys apostant per la revita-
lització de l’entitat. I és que el ge-
ner del 2020 es va fer una con-
vocatòria perquè l’organització
necessitava més gent. I, tot i l’a-
parició de la pandèmia, la res-
posta va ser positiva i es va ma-
terialitzar amb la incorporació de
sis persones a la junta.

Festa de 50 anys a la Zona Verda de Prosperitat. Foto: AV de Prosperitat

L’Associació Veïnal de
Prosperitat celebra els 50 anys

» L’entitat fa una festa conjuntament amb el Casal de Joves
» Es va poder viure una jornada d’activitats molt diverses i d’unió
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4Nou Barris acollirà els dies 3 i 17
de novembre les Trobades d’Eco-
nomia, un espai de debat i reflexió
que el primer dia tractarà sobre la
relació entre la tecnologia i l’ètica,
i el segon sobre l’ocupació. Les
persones que hi vulguin prendre
part s’hi poden inscriure a través de
l’enllaç que trobaran al web del Dis-
tricte de Nou Barris. 

TECNOLOGIA I ÈTICA
El 3 de novembre, com dèiem, a par-
tir de les 9.30 hores i a la Casa de l’Ai-
gua, s’hi abordaran temes relatius a
la tecnologia al servei de les em-
preses i de les persones, en un espai
de debat que situarà Nou Barris en
el centre d’un model de ciutat di-
nàmica i capaç de reflexionar sobre
els desafiaments tecnològics futurs.  

La trobada neix per la preocu-
pació que el progrés tecnològic no
disposi sempre de punts de refe-
rència ètics universals i que no hi
hagi un accés equitatiu de la po-
blació als avenços que poden mi-
llorar la vida. Una de les qüestions
centrals que es plantejaran és
com aconseguir un ús ètic de la
tecnologia per convertir-la en un
motor de canvi positiu per a les
persones i la societat.

Aquesta primera jornada està
adreçada a un públic de ciutat, am-
pli, i relacionat o interessat en les
repercussions de l’aliança indis-
soluble entre ètica i tecnologia. En
donarà el tret de sortida Jaume
Collboni, primer tinent d’Alcaldia
de l’Ajuntament de Barcelona. La
ponència inaugural anirà a càrrec
de Gabriela Ramos, directora ge-
neral adjunta de Ciències Socials
i Humanes de la UNESCO, que
tractarà sobre la relació entre la
tecnologia i l’ètica.

Les jornades comptaran tam-
bé amb una taula rodona que, sota
el títol “L’impacte de les noves
tecnologies: com afecten l'eco-
nomia”, comptarà amb la partici-
pació de Genís Roca, expert en In-
ternet i president de la Fundació
puntCat; José Maria Cela, director
del departament CASE (Computer
Applications in Science and Engi-
neering) del BSC i Eduard Martin,
CIO i director de Connectivitat In-
tel·ligent de Mobile World Capital,
entre altres destacats especialistes. 

Un altre tema de debat se si-
tuarà al voltant de les mesures que
s’han d'impulsar per orientar el
desenvolupament tecnològic te-
nint en compte les necessitats i el

benestar de les persones. En aquest
cas, tindrem la presència, entre al-
tres ponents, de Michael Donaldson,
comissionat d’Innovació Digital,
Administració Electrònica i Bon Go-
vern; Rosa Romà, presidenta de la
CCMA, i Joan Ramon Barrera, pre-
sident del Patronat de la Fundació
Cercle Tecnològic de Catalunya.

Les conclusions de la jornada
i la cloenda aniran a càrrec del re-
gidor del districte de Nou Barris,
Xavier Marcé. 

PROMOURE L’OCUPACIÓ
Finalment, la jornada del 17 de no-
vembre, que es farà a l’Institut Es-
cola d'Hoteleria i Turisme de Bar-
celona (carrer Pintor Alsamora, 3-
5) i començarà a partir de les 9.45
hores, se centrarà en l’ocupació i
tindrà dues parts diferenciades. La
sessió del matí serà un espai de co-
neixement, anàlisi i debat prota-
gonitzada i adreçada al personal
tècnic d’organismes i entitats di-
versos. La sessió de la tarda, en
canvi, tindrà un caràcter més pràc-
tic, formatiu i divulgatiu, ja que
mostrarà eines i recursos per aju-
dar les persones en atur o en si-
tuació de vulnerabilitat a buscar
feina mitjançant la tecnologia.

L’economia es troba a Nou Barris
» El Districte organitza les Trobades d’Economia els dies 3 i 17 del mes de novembre

» Serviran per abordar la relació entre tecnologia i ètica, i l’ocupació al territori

4És el tercer any que Nou Barris
esdevé epicentre del debat eco-
nòmic. L’any 2020 va acollir les
jornades “El desenvolupament
econòmic de Nou Barris: reptes i
oportunitats”, plantejades com un
espai participatiu que va recollir les
reflexions i propostes dels diferents
agents del territori i que van con-
tribuir a l’elaboració del nou Pla de

Desenvolupament Econòmic del
Districte 2021-2023.

L’any passat, el debat es va es-
tendre més enllà del districte i va
abordar com havien de ser les po-
lítiques econòmiques del present i
del futur més immediat, amb l’ob-
jectiu final d’accelerar la recupera-
ció econòmica de la ciutat i del
país després de la pandèmia.

Districte de debat econòmic

Les Trobades d’Economia tornaran a fer de Nou Barris l’epicentre del debat econòmic a la ciutat. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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Ernest Maragall
Candidat d’ERC a l’alcaldia de Barcelona

“La ciutat no està neta i la contracta
de neteja no funciona correctament”

“Hem tingut un govern
a tres, amb el PSC a
dins i ERC a fora”. Són

paraules de l’alcaldessa Ada
Colau en una entrevista recent al
Línia. Ha estat així?
No.

Què li respondria?
Colau és especialista en crear imat-
ges a partir de realitats parcials o
distorsionades. Nosaltres hem par-
ticipat, hem contribuït i de vegades
hem decantat les grans decisions
de volum, d’abast. Però no hem
gestionat ni un euro. No hem apli-
cat. No hem governat. Ens podem
fer corresponsables de determinats
acords o de grans decisions preses
per intentar que el govern funcio-
nés. El que passa és que no ha fun-
cionat. Nosaltres hem contribuït a
construir el vehicle, però els con-
ductors no saben on van.

Vostè ha afirmat en alguna oca-
sió que amb els comuns l’aliança
seria natural, però Colau, a la
mateixa entrevista que li cità-
vem abans, i parlant d’aliances,

en tot moment els va posar al
mateix nivell que el PSC...
Ella ens va fer fora. Literalment, físi-
cament. I políticament, institucio-
nalment. Els comuns van fer fora
Esquerra del govern de la ciutat. A
partir d’aquí, del que estem con-
vençuts nosaltres és que podem
repetir i ampliar la victòria del 2019.
Perquè nosaltres som el canvi. No
som la continuïtat. Som el canvi. 

Però es podria repetir una situa-
ció similar a la del 2019... Què té
pensat fer per evitar-ho?
Si encara no tenim el mapa inicial,
ara encara és molt especulatiu tenir
qualsevol criteri sobre el mapa final.
Encara no sabem quins genets
tenim sobre la taula. Ja ho anirem
veient. Nosaltres estem bé. Les en-
questes i el carrer ens animen, ens

il·lusionen i ens fan ser conscients
que és possible guanyar amb més
marge i tenir, per tant, una capaci-
tat més explícita d’articular govern.

On no van tenir capacitat o auto-
nomia de decisió va ser en els úl-
tims pressupostos municipals,
perquè l’acord dels comptes de
la Generalitat els va obligar a
vostès a facilitar els de l’Ajunta-
ment. Com a grup municipal, es
van sentir desacreditats?
No va ser ni fàcil ni agradable. Però
va ser una decisió conscient i deli-
berada, en el sentit que va ser re-
sultat d’un debat genuí en el si
d’Esquerra i amb el Govern de Ca-
talunya. És evident que es va aca-
bar imposant el que tots vam
acabar considerant com un interès
superior. El país i la ciutat necessi-
taven un bon pressupost de la Ge-
neralitat de Catalunya. Vam acabar
fent el que tocava. I ho vam fer a
consciència.

Però a contracor...
A contracor en la mesura que no
fer-ho potser hauria fet més difícil
que ara la senyora Colau digués el
que vostès em citaven fa un mo-
ment. Però aquella decisió no va
canviar la nostra crítica als seus
pressupostos ni la nostra manera

d’entendre la diferència i el canvi
que continuem representant. Tot el
contrari.

Què creu que pensa la ciutadania
quan veu que un líder polític
acaba acceptant uns pressupos-
tos que 24 hores abans conside-
rava insuficients? Jaume Collboni,
per exemple, ho va titllar d’”inver-
semblant”...
Li va saber greu que votéssim a
favor dels seus pressupostos? [Riu].
Senyor Collboni a banda, a mi em
consta que la ciutadania sí que ho
va entendre. Així ho reflecteixen les
enquestes, que ens diuen que ha
millorat la nostra situació en relació
amb Collboni i també amb la se-
nyora Colau. De fet, crec que aque-
lla decisió no serà significativa de
cara a les pròximes eleccions.

Salva alguna cosa dels set anys
de Colau a l’alcaldia?
En política, i més en política institu-
cional, és absurd fer condemnes o
salvacions absolutes. Ara bé, a mi
em sembla que les decisions de go-
vernació i d’orientació estratègica
no han estat encertades. Això vol
dir que no hi ha res ben fet? No, és
clar. Sí que hi ha coses ben fetes,
només faltaria. Però penso que el
projecte dels comuns està obsolet.
Ja ha donat de si tot el que podia
donar. Ha donat algunes coses,
però és obvi que no han aconseguit
ni de lluny els objectius que procla-
maven i que havien venut el 2015 i
també el 2019. I governar amb el
PSC no els ha ajudat, perquè són
com dos cotxes que avancen en
paral·lel i sense parlar-se gaire. No
comparteixen objectiu ni destí.

En aquest sentit, ha vist dos go-
verns en algun moment?
Sí. Totes les coalicions tenen proble-
mes i costa trobar la síntesi, però és
que en el cas de l’Ajuntament de
Barcelona ningú la busca, la síntesi.
És a dir, la decisió és no buscar-la,
sinó compartir unes determinades
responsabilitats i funcions, repartir-
se el pastís i no mirar-se ni escoltar-se
gaire, perquè no s’entenen. Per això
les contradiccions són més greus.4

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: Juan Cabré

“Facilitar els
pressupostos no
va ser ni fàcil ni
agradable, però
era el que tocava”“Colau és

especialista en
crear imatges 
a partir de
realitats parcials”
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– Com es pren les crítiques 
per la seva edat?

– L'important és com estem
cadascú, no quina edat tenim.
Si estem o no en condicions,
capacitat, energia... Jo ho estic.

– Més que el 2019?

– Em sento fins i tot millor que
fa quatre anys, sí. Barcelona és
una font d'energia inesgotable. 

– Li agradaria tornar a fer
tàndem amb Alamany?

– Jo d’ella només en puc parlar
meravelles. Ara bé, la decisió
política de la candidatura 
està tot just començant.

3I quan la institució pública res-
ponsable d’un subjecte polític
com la ciutat de Barcelona és
feble, o no sap ben bé cap a on
va, llavors tothom s’hi atreveix:
l’Estat, el mercat, la delinqüència
organitzada... Tenim una ciutat
que li manca força pública, força
institucional. 

Això també ho diu l’exalcalde Xa-
vier Trias, que podria acabar sent
un dels seus rivals a les urnes. El
maig, quan va descartar presen-
tar-se –ara la situació és diferent–,
va dir que no era el candidat ideal
per la seva edat i va criticar la de-
cisió de vostè de seguir en política
per l’edat que té. Com es pren
aquesta mena de paraules?
L’important és com estem ca-
dascú, no quina edat tenim. Si
estem o no en condicions, capa-
citat, energia... Jo ho estic. El 2019
a mi em van donar una empenta
per llançar-me a la piscina. Ara no
cal. Ara estic nedant a la piscina i
fent-ho a consciència. Mai m’ha
agradat gaire nedar, però ara m’a-
grada [riu]. Nedar en la ciutat. Bar-
celona és una font d’energia
inesgotable. Em sento fins i tot
millor que fa quatre anys.

Li agradaria tornar a fer tàndem
amb Elisenda Alamany?
Jo de l’Elisenda Alamany només
en puc parlar meravelles. Ha tre-
ballat, s’ha guanyat a pols el crèdit
i el respecte, territorialment i sec-
torialment, i, per tant, té tots els
elements necessaris. Ara bé, la de-
cisió política de la candidatura
d’Esquerra a Barcelona està tot just
començant. Aquesta és una de les
qüestions que s’aniran aclarint en
els pròxims mesos. 

Quan decidiran el o la número
dos i ho anunciaran?
Quan toqui. Hi ha uns procedi-
ments establerts, uns estatuts, una
feina meva i d’equip... Jo estic par-
lant amb molts exponents d’a-
questa ciutat, perquè hem de
poder i saber comptar amb homes
i dones magnífics de Barcelona. La
capital es mereix un millor govern
que el que té ara.

Vostè diu que l’actual govern ha
fracassat i posa com un dels ex-

emples la qüestió de la segure-
tat. Creu, per tant, que Barcelona
avui és una ciutat insegura?
Als polítics se’ns fa tendir a la sim-
plificació. Als blancs i negres. Bar-
celona és una ciutat insegura? No.
Barcelona té problemes de segu-
retat. Crec que això és evident.
Tenim un problema de delin-
qüència organitzada. Hi ha pro-
blemes de convivència, que no sé
si els hem d’incloure en el mateix
concepte, però que també són
problemes evidents... La feblesa
institucional de la qual parlava
abans facilita que hi hagi aquesta
mena de problemes. Segurament
hi ha ciutats que estan pitjor, però
això no és cap consol. Barcelona
ha de poder governar bé la qües-
tió de la seguretat.

Una altra qüestió per la qual està
rebent crítiques l’actual govern
municipal és la neteja. Vostè la
veu bruta, Barcelona?
En aquest aspecte encara és més
evident que Barcelona no està bé.
Tenim una nova contracta des de
fa mesos i comencem a tenir clar
que això no funciona. I que no és
un problema d’un punt específic.
La ciutat no està neta i la contra-
cta de neteja no funciona correc-
tament. I em sembla que ja ha
passat el temps mínim d’apre-
nentatge o d’adaptació que es
podia demanar.  Perquè aquest és
un aspecte bàsic per al funciona-
ment d’una ciutat. Funcionar vol
dir seguretat, neteja i mobilitat.
Doncs ni, ni i ni.

Fa poc, parlant de la futura su-
perilla de l’Eixample, deia que
aquest districte “no admet jocs
ni frivolitats”. A què es refereix
exactament?
L’Eixample és un patrimoni urbà
molt important, que té una his-
tòria i una realitat consolidada, i
que mereix una consideració. No
estic dient que s’hagi de mante-
nir tot intacte i que no s’hi pugui
fer res, ni molt menys, però crec
que no és un terreny adequat per
fer-hi experiments. Penso que les
actuacions que s’hi estan fent
tenen un caràcter massa puntual
i específic envers uns determi-
nats objectius que poden ser le-
gítims en si mateixos, però que
en la seva execució correm el risc
de patir-ne els pitjors efectes. De
no acabar de resoldre allò que
pretens resoldre i, al mateix
temps, de fer perdre a l’Eixample
una part de la seva personalitat
necessària. La ciutat també és
mobilitat, i l’Eixample també està
pensat, precisament, perquè
pugui ser transitat. És evident
que el creixement metropolità
ha generat molts usos abusius de
l’Eixample com a espai de trànsit,

i que cal fer-hi front. Ara bé, a mi
em sembla que és necessari un
enfocament global del fenomen
de la mobilitat en clau metropo-
litana i prendre les decisions
adequades. 

Parlant de l’àrea metropolitana,
creu que s’ha fet prou feina des
de l’AMB durant aquests anys li-
derada per Ada Colau?
Malauradament, he de dir que
Barcelona ni hi és ni se l’espera. El
mapa polític és el que és i pot ex-
plicar determinades dificultats

perquè Barcelona n’exerceixi un li-
deratge clar, però això no ho jus-
tifica. Per no tenir ni tan sols tenim
el Pla Director Urbanístic (PDU)
aprovat, i encara hem d’anar fent
pedaços a una planificació ur-
bana de l’any 1974. I cada un és
una tortura. I això lliga amb el que
comentàvem fa un moment. El
PDU és una peça central en la res-
posta als reptes de mobilitat. No
podem demanar a l’Eixample que
resolgui els problemes de mobi-
litat de tota l’àrea metropoli-
tana, que és el que li estem
demanant ara. És hora d’exercir
aquesta responsabilitat metro-
politana, i no s’està fent. S’està
administrant, però no s’està go-
vernant aquest territori.

L’AMB no s’ha ni posicionat sobre
la possible ampliació de l’aero-
port, per exemple. Vostè s’ha
mostrat molt crític amb aquest
projecte. Creu que beneficia més
Barcelona i l’àrea metropolitana
no fer l’ampliació que fer-la? 
No cauré en aquest blanc i negre.
Com els deia abans, als polítics
se’ns fa tendir a la simplificació.
Afortunadament, però, la pre-
gunta no és ampliació sí o no. La
pregunta és quin aeroport neces-
sitem per al model econòmic,
productiu, social i demogràfic del
país. Que hem de fer coses per
aconseguir aquest aeroport? És
evident. Que això no és l’amplia-
ció que ens proposa Aena? També
és evident. No té sentit que Aena
mani més que l’AMB o que el Go-
vern de Catalunya en una qüestió
com aquesta. No podem estar
subordinats a les decisions que es
prenen des de Madrid.<

“L’Eixample no és un terreny
adequat per fer-hi experiments”

“A Barcelona
tenim un
problema de
delinqüència
organitzada”

“Quan la
institució
pública és 
feble tothom 
s’hi atreveix”
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4Barcelona és una ciutat capaç
d’aglutinar i atraure talent. Les
empreses cerquen aquesta mà
d’obra i aquest talent i estan dis-
posades a ampliar les seves plan-
tilles i enriquir-les amb nous per-
fils. Per fer-ho, ara compten amb el
programa Crea Feina Plus Barce-
lona, impulsat per l’Ajuntament
de Barcelona a través de Barcelo-
na Activa, que ofereix ajudes a les
empreses i als autònoms que con-
tractin persones en situació de
vulnerabilitat, especialment si es
tracta de joves, dones o majors de
45 anys.

L’edició del 2022 del programa
compta amb un pressupost de 2
milions d’euros i en convocatòries
anteriors ha permès la creació de

1.000 llocs de feina a Barcelona i a
l’àrea metropolitana. El termini és
obert fins al 25 de novembre.

La convocatòria ofereix a em-
preses i a autònoms 5.000 euros per
cada nou contracte formalitzat, i
1.000 euros més si la persona con-
tractada pertany a un dels col·lecti-
us amb major taxa d’atur: dones, jo-
ves (menors de 30 anys) i majors de
45 anys. A més, hi ha un altre plus de
fins a 3.000 euros per contracte si el
treballador pertany a un col·lectiu en
situació de risc o vulnerable.

AJUDES DIRECTES
Les ajudes estan pensades per a
persones en situació d’atur de llar-
ga durada (més de 12 mesos dels
últims 18) i, especialment, joves, do-
nes, persones majors de 45 anys o
bé que pertanyin a algun col·lectiu
que estigui en risc d’exclusió. Les
noves contractacions han de tenir
una durada mínima de sis mesos o
bé ser indefinides, per tal que els
contractats puguin tenir un mí-
nim d’estabilitat. 

En funció de les circumstàncies,
hi ha previstes diverses dotacions.
5.000 euros per contractar homes
entre 30 i 44 anys que estiguin a l’a-
tur de llarga durada. 6.000 euros per

donar feina a dones, a homes me-
nors de 30 i a majors de 45 anys. En
el cas de les persones en risc d’ex-
clusió social, la quantitat de l’a-
portació oscil·la entre 2.000 i 6.000
euros si es tracta d’una contracta-
ció a temps parcial, i fins a 8.000 eu-
ros si és una jornada completa.

REQUISITS
Les empreses que vulguin demanar
les ajudes han de complir una sè-
rie de requisits. Comptar, com a mí-
nim, amb un centre de treball a l’à-
rea metropolitana de Barcelona,
han de portar més de sis mesos en
funcionament i no han d’estar afec-
tades per cap procés de regulació
d’ocupació. 

També han d’estar al corrent de
pagament de les seves obligacions
amb l’Ajuntament de Barcelona, l’A-
gència Tributària i la Seguretat So-
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#CreaFeinaPlus

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Contractes contra
» Barcelona Activa ofereix ajudes de fins a 8.000 euros per contractar    
»Hi ha temps fins al 25 de novembre per accedir a aquestes ajudes dir     

El pressupost per a
ajudes directes és 
de 2 milions d’euros
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4Les ajudes del programa Crea Feina Plus Barcelona
tenen una incidència directa i immediata, tant en les
persones que busquen feina com en les empreses
que cerquen mà d’obra. Barcelona Activa fa de
pont i contribueix, d’una banda, a la viabilitat i al pro-
jecte de les organitzacions i, de l’altra, a alleugerir les
despeses a l’hora de fer noves contractacions. Tot ple-
gat serveix per fomentar l’ocupació de qualitat.   

Després de diverses edicions del programa,
nombrosos testimonis han fet evident que el mètode
funciona i que serveix per facilitar l’accés a la feina
a persones amb dificultats. I, alhora, que ofereix un
servei molt àgil als empresaris o autònoms que ne-
cessiten personal immediatament.  

PROCÉS ÀGIL I FÀCIL
La Vanesa Díaz té un parell de forns de pa de la ca-
dena Granier, un a Sants i l’altre a l’Hospitalet, i ha
aprofitat el programa per contractar una persona. Es
tracta d’una dona en situació d'atur de llarga dura-
da, que no treballava des del 2020. Al forn sempre
hi falta gent i és per això que la Vanesa ja té algú més
en llista d’espera. “Cal tenir una mica de sort amb els
treballadors, però normalment els mantenim”, detalla.
Anava buscant per internet subvencions i va trobar
les del programa Crea Feina Plus. “Sol·licitar l’ajuda
és fàcil i la concessió és molt ràpida”, afirma.   

Un cas diferent és el de la Livia Paretti, gerent d’In-
media Solutions, empresa que ofereix serveis de màr-
queting, comunicació i publicitat per a tercers. Ella
és una usuària habitual de les ajudes: “Estava buscant
dos perfils, i el que faig quan busco personal és con-
tactar amb Barcelona Activa per veure de quina ma-
nera em poden acompanyar”. I li ha sortit bé: ”He tro-
bat un perfil molt bo que coincidia amb un progra-
ma obert de finançament i hem fet el matching”. 

El cas de la Livia és un bon exemple del servei que
proporciona Barcelona Activa, més enllà de pro-
grames concrets de foment de l’ocupació o de for-
mació. “Per a una microempresa com la nostra, te-

nir un assessorament que ens indica com s’han de
fer les coses i que, a més, ens permet una petita in-
jecció econòmica sempre és or”, il·lustra. Encara més
si és un servei àgil i respon prou ràpidament les ne-
cessitats de la companyia.  

INSERCIÓ LABORAL EFECTIVA 
Un altre testimoni és el de la Vicky Martínez, que té
una empresa de restauració, Tapas Tapazia, espe-
cialitzada en truites de patates, i compta amb un lo-
cal a Gràcia i, ben aviat, un altre a Consell de Cent.
Ella ha sol·licitat ajuda per a dues contractacions in-
definides d’ajudants de cuina a jornada parcial del
50%, totes dues pertanyents a col·lectius de risc i que
pateixen algun tipus de discapacitat. “Nosaltres
portem treballant des del 2019 i teníem molt clar des
del principi que volíem fer una restauració amb in-

serció social i laboral”, explica. Per això treballen amb
fundacions que cerquen i filtren el personal i s’en-
carreguen de tot el procés.  

Per últim, l’Adriana Gutiérrez té un obrador de pas-
tisseria al Baix Guinardó, Sugar Corner. Abans de la
pandèmia treballava per a restaurants, però ara tam-
bé ofereix delivery i venda al detall als veïns. El pro-
grama de Barcelona Activa li ha permès contractar
la persona perfecta per al seu negoci: “És una noia
que ha estudiat hostaleria, amb moltes habilitats i
moltes ganes de treballar. Estava a l’atur, o sigui que
podíem rescatar-la. Només necessitàvem alguna aju-
da a la contractació per llançar-nos-hi de cap”.<

“He trobat un perfil molt bo 
i hem fet ‘matching’”

“Només necessitàvem alguna
ajuda a la contractació 

per llançar-nos-hi de cap”
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

#CreaFeinaPlus

a l’atur
          r persones en situació d’atur

             rectes a empreses i autònoms

cial. I han de formalitzar un con-
tracte laboral com a mínim de sis
mesos a jornada completa, o tam-
bé a jornada parcial en casos de
contractació de persones en risc

d’exclusió. La normativa del pro-
grama admet els contractes signats
des de l’1 de gener de 2022 i que
continuïn en vigor en el moment
de presentar la sol·licitud.

El màxim de contractacions
acceptades per organització és de
10 i el nombre total de persones

treballadores amb subvenció no
pot superar la plantilla que l’em-
presa tenia prèviament. 

ELS TRÀMITS
Per sol·licitar la subvenció cal om-
plir les dades del formulari que tro-
bareu a la pàgina web de Barcelo-
na Activa i adjuntar la documen-
tació necessària. A continuació,
l’aplicatiu generarà una instància
de sol·licitud que s’haurà d’anne-
xar i registrar en línia a l’Oficina Vir-
tual de Tràmits de l’Ajuntament de
Barcelona. Un procés àgil i senzill.
La data límit per presentar les
sol·licituds és el 25 de novembre. 

En la passada convocatòria es
van atorgar un total de 642 ajuts
destinats a 443 empreses, i en la
d’enguany està previst que unes
200 empreses s’acullin al programa
de foment de l’ocupació.<

El programa ha
permès la creació de
1.000 llocs de feina
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants

graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a la metropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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Digitalització
La pandèmia ha accelerat la digitalització
de l’economia i la competència creix cada
dia. Per aquesta raó, el Consorci de Comerç,
Artesania i Moda de Catalunya ha impul-
sat un nou programa formatiu per a petites
empreses i fins i tot per a micro negocis. La
finalitat és incrementar el nivell de digita-
lització d’aquest segment de l’economia ca-
talana. El programa és gratuït i s’imparteix
100% en línia, o sigui que no hi ha excusa
per no posar-se al dia. 
El curs consta de sis mòduls que abor-

den els diferents reptes per als comerciants:
eCommerce, màrqueting estratègic o ges-
tió de la digitalització, per exemple. 

Tres d’aquests mòduls ja s’han realitzat
i es poden consultar a la pàgina web del
Consorci. De fet, aquesta és la gràcia del
programa. No està pensat com un curs tan-
cat i sincronitzat, sinó que les empreses par-
ticipants poden triar els mòduls als quals
volen assistir sense necessitat d’haver parti-
cipat en els anteriors o de participar en els
posteriors. Fins i tot, un cop passat el curs,
es pot accedir als materials per poder-los
estudiar amb calma. Aquesta flexibilitat
permet decidir als comerços i negocis quins
continguts són els més rellevants per a la
seva realitat i participar-hi més o menys ac-
tivament. El programa estarà actiu fins al
19 de desembre i les pròximes cites estan
dedicades al màrqueting estratègic, als es-
pais de proximitat i a la gestió. 

Un programa formatiu gratuït i en línia 
ajuda els comerços a modernitzar-se
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Música
L'Ajuntament de Barcelona ha posat en
marxa el Sons de Ciutat, una mena de
festival que portarà música en directe als
Mercats de Barcelona. Fins al 31 de març,
94 formacions musicals oferiran 200 con-
certs en viu, totalment gratuïts, a places,
comerços i mercats dels districtes de Bar-
celona. Tot plegat amb l'objectiu de pro-
moure el comerç local. 

El cicle es dividirà en tres períodes,
tardor, Nadal i primavera. Durant el pe-
ríode nadalenc, els concerts es faran de di-
jous a diumenge en horaris de matí i
tarda. A la primavera i a la tardor els es-
deveniments seran els dissabtes a les 12 h.   
Precisament, la programació de tardor

del Sons de Ciutat va començar a primers
d'octubre i seguirà fins al 19 de novem-
bre amb un concert cada dissabte, sempre
entorn dels mercats. Les propostes musi-

cals són molt variades i comprenen des
del jazz, l’indie, el pop, rock o la música
clàssica fins a la música urbana, electrò-
nica o les músiques del món.  Hi haurà
actuacions per a tots els gustos musicals i
per a totes les edats. 

ARTISTES DE PROXIMITAT
El gran objectiu de Sons de Ciutat és por-
tar gent als mercats, però també recuperar
aquests espais com a punts de trobada i

centres neuràlgics de les activitats i els es-
deveniments que tenen lloc en cadascun
dels barris. L'altra finalitat és promoure
artistes que també siguin de proximitat,
com el comerç. Per això, els organitzadors

han cercat la complicitat de festivals, as-
sociacions professionals, centres formatius
superiors o altres agents musicals de la
ciutat. Primavera Labels de Primavera
Sound, Sónar Quesoni, L’Afluent, Taller
de Músics, Conservatori Superior del
Liceu, Associació de Músics de Jazz i
Música Moderna, Escola Superior Jam
Sesssion i l'Associació Coincidències par-
ticipen activament en la iniciativa i han
aportat artistes i grups musicals.
Aquesta serà la segona edició del Sons

de Ciutat, perquè el cicle ja es va estrenar
l’any passat, tot i que en un fomat reduït i
acotat a les dates nadalenques. Després
del bon funcionamet i la bona rebuda de
la iniciativa els organitzadors han decidit
ampliar l’experiència quant a la durada, el
nombre de concerts i la quantitat de grups
participants en el programa.  

Un cicle de concerts per
promoure el comerç local

Els mercats municipals
acolliran concerts 

de música en directe
a càrrec d’artistes locals
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Gastronomia
Els volcans estan de moda, tot i que sigui
per culpa de l’erupció del volcà de La
Palma, a les Illes Canàries. Ara tot just fa
un any, d’això. Per commemorar els fets i
alhora ajudar els afectats, el pastisser
Christian Escribà ha llançat a la venda un
producte molt volcànic: lava comestible
amb gust de plàtan. És un producte soli-
dari creat a partir de carbó de sucre que ja
es pot adquirir als mercats de la Boqueria,
de la Marina i de Sants. 
Els beneficis que s’obtinguin de la lava

comestible es donaran íntegrament als afec-
tats per l’erupció del volcà Cumbre Vieja,
que va començar el 19 de setembre de l’any

passat al paratge de la Cabeza de Vaca, pro-
per a la localitat d’El Paraíso. Després d’unes
quantes setmanes de tensió per l’avenç de la
lava i l’amenaça que l’erupció s’allargués du-
rant mesos, finalment el 13 de desembre es
va apagar, vuitanta-cinc dies després. 

EL SUCRE SEMPRE AJUDA
La història s’ha convertit en una bona anèc-
dota per explicar: la d’haver vist en acció una
de les erupcions més llargues vistes mai a les
Canàries. Però per als residents la cosa no ha
sigut pas èpica, sinó dramàtica. Han perdut
cases, negocis, granges i encara s’han de ba-
rallar per rebre les ajudes promeses. Per això
Escribà ha pensat que seria una bona idea
fer una llaminadura que ajudi directament
els afectats i que ens faci la vida més dolça. 

Lava comestible solidària 
per ajudar els afectats de La Palma

Cursos d’alimentació 
als Mercats de Barcelona 

EN PRIMERA
PERSONA

Educació
L’escola és l’espai més adequat per a l’educa-
ció dels infants, però no és pas l’únic. Els
mercats també són un bon lloc on aprendre
sobre alimentació. Amb aquest objectiu, ara
que el curs escolar ja ha començat, l’Institut
Municipal de Mercats de Barcelona obre les
inscripcions a un conjunt d’iniciatives edu-
catives que han de complementar el treball
que ja es fa als centres d’ensenyament.    
D’una banda, Mengem sa, mengem de

mercat, una activitat educativa en què, mit-
jançant les visites als mercats de la ciutat, es
transmet a l’alumnat el valor de comprar sa,
fresc i de qualitat. I, alhora, els estudiants,
tant d’Infantil com de Primària i d’ESO,
descobreixen una forma de comerç propera
i sostenible, la pròpia de la cultura mediter-

rània a la qual pertanyen. L’activitat facilita
als infants una experiència directa i els
anima a compartir-la amb els altres mitjan-
çant fotografies o vídeos que poden expo-
sar-se tant al seu centre d’ensenyament com
a la pàgina web www.menjodemercat.cat.
Per participar en el programa cal accedir

a la mateixa pàgina web, a l’apartat d’ins-
cripcions. Podreu triar un mercat i una data
per a la visita. Un cop omplert el formulari,
rebreu una confirmació.   

CONSUM RESPONSABLE
L’Institut Municipal també promou mo-
dalitats d’aprenentatge i servei pensades per
a estudiants que ja tenen inquietuds sobre
el seu futur: l’alumnat de 2n cicle d’ESO i
primer de Batxillerat. El Mercat per la Porta
Gran gira al voltant de l’acompanyament

de les persones grans als mercats. I la ini-
ciativa Menja’t el món planteja els mercats
com un espai d’inclusió social on les per-
sones nouvingudes tenen un paper clau.
Consisteix en l’acompanyament d’aquestes
persones al mercat i la difusió de l’alimen-
tació saludable, el reaprofitament alimen-
tari i la cuina de tot el món. 
Finalment, el programa Un mercat sos-

tenible vol acostar els infants de Primària
als mercats perquè reflexionin sobre con-
ceptes com la sostenibilitat o el consum
responsable. Per motivar-los, se’ls proposa
dissenyar i crear un producte final que
presentaran a uns clients hipotètics, un
grup d’alumnes d’Infantil. D’aquesta ma-
nera, uns i altres comparteixen els apre-
nentatges. Les inscripcions es poden fer a
la mateixa pàgina web. 

Joan Capdevila està al capda-
vant de les botigues Dlirio, una
a Travessera de Gràcia, 133 i
l’altra a Verdi, 11. Allà hi venen
joies i bijuteria amb una parti-
cularitat per sobre de totes: són
productes fets a Barcelona. No
és estrany, doncs, que reivindiqui
el comerç de proximitat.   

Com es presenta la tardor? 
Tot el que està passant no ajuda,
però les perspectives no són do-
lentes. Estem per damunt de
l’any passat, però ja se sap que
cada cop que els comerciants
obrim la boca passa alguna cosa. 

Aquí teniu molts clients locals. 
Sí, la zona de Gràcia és bona,
perquè no hi ha massificació tu-
rística. Això ens ha permès con-
tinuar amb normalitat, cosa que
no ha passat en altres barris.   

Què podríem millorar? 
Estaria bé que hi hagués una
mica més d’ordre. Alguns res-
tauradors posen cartells o tau-
les fora de lloc. Això treu
qualitat. També estic molt en
desacord que els centres co-
mercials puguin obrir els di-
umenges. Està bé que la ciutat
tingui un dia de descans.   

Cal tenir una mica més de
cura amb el petit comerç, oi?
La veritat és que trobo a faltar
més publicitat al respecte. Es
va fer durant la pandèmia i la
gent va respondre bé. Ens
deien: “Vinc a comprar aquí
perquè és un comerç de proxi-
mitat”. Estaria molt bé donar
més suport al comerç. 

“Està bé que 
la ciutat tingui 

un dia de descans”
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Joan Capdevila
Botigues Dlirio

(Comerciants Verdi Baix)
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L’Òpera al comerç arriba als
establiments del Districte

MÚSICA4El cicle Òpera al co-
merç, que des de l’abril volta per
Barcelona, va arribar el 30 de se-
tembre i el 7 d’octubre a diferents
eixos comercials de Nou Barris.

Concretament, el dia 30 de
setembre el programa va recór-
rer l’Eix comercial Fabra Centre,
amb deu actuacions diferents in-
terpretades pels cantants d’Ò-
pera Jove de Catalunya a deu co-
merços de l’eix. I per la seva ban-
da, el passat 7 d’octubre les ac-
tuacions es van fer als establi-
ments comercials de l’Eix Nou
Barris, també amb l’Òpera Jove.

A més, aquest darrer 14 d’oc-
tubre hi va haver una altra cita
a Fabra Centre amb una ruta iti-
nerant d’un grup de músics de
swing pel Passeig Fabra i Puig.

El cicle Òpera al comerç és
un projecte que organitza Bar-
celona Comerç per afavorir el
desenvolupament del comerç de
proximitat de la ciutat i, en
aquest cas, és un projecte que
vol apropar el gènere de l’òpe-
ra a través dels eixos comercials.
El cicle va començar a l’abril  i
s’allargarà fins al 22 de desem-
bre d’enguany.

Òpera al comerç a l’Eix Fabra Centre. Foto: Twitter (@eixosbcn)

GASTRONOMIA4La Fira Mer-
cat de Mercats està preparada
per tornar un any més a celebrar
la gastronomia de proximitat i
sostenible de la ciutat. Serà els
dies 21, 22 i 23 d’octubre a la pla-
ça de les Glòries, on es farà la fira
més important dels mercats de
Barcelona organitzada per l’A-
juntament.

L’objectiu principal d’aques-
ta fira és la promoció dels mer-
cats municipals i els seus valors,
com ara la sostenibilitat, el con-
sum del producte de proximitat
i el seu paper com a difusors d’u-
na alimentació saludable i local.
En aquest sentit, aconseguir que
cada cop més gent jove hi vagi a
comprar és una meta per la qual
la xarxa de mercats treballa.

A més, en l’edició d’enguany,
el Mercat de Mercats vol refor-
çar la idea de la Xarxa de Mer-
cats Municipals com a motor
econòmic i socialitzador dels
barris. La Fira vol ser un apara-
dor fidel de l’oferta dels mercats
barcelonins representant les di-
ferents denominacions de pro-

ducte fresc, sense oblidar la va-
rietat i especialitats dels mercats
no alimentaris.

El Mercat de Mercats torna-
rà a comptar amb una zona de
restauració on es podran tastar
degustacions de tapes elaborades
pels restauradors del territori,
bars dels mercats i comerciants
que hi participen. A més, es po-

drà acompanyar el menjar amb
vins, caves, cerveses i altres be-
gudes del territori que hi haurà
a les diferents barres. Fins i tot
es podrà cuinar allà mateix, ja
que es facilitarà un espai de bar-
bacoes per a estimular la venda
de productes com la carn i el peix
fresc per a poder-los consumir a
les zones habilitades.

El Petit Mercat de Mercats del maig d’enguany. Foto: Twitter (@MercatsBCN)

Compte enrere per a una nova
edició del Mercat de Mercats

Barcelona Comerç | Neix la revista ‘Barcelona Convida’
Barcelona Comerç, que agrupa 23 eixos de comerç de proximitat de la ciutat, 
ha creat la revista Barcelona Convida (amb edicions impresa i digital) per fer
d’altaveu del comerç de barri i de l’ampli ventall de possibilitats que ofereix.
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"Als jugadors i a les jugadores no
els pots demanar mai res que tu
no estiguis fent, i han de sentir
que entens les seves inquietuds,
motivacions i necessitats. La
intel·ligència emocional és fo-
namental en la gestió huma-
na", enraona Juan Hereza (Bar-
celona, 1990). Empàtic, senzill i
meticulós, el tècnic del CB Ro-
ser defensa que guanyar-se el
respecte d'un equip és el més im-
portant i, alhora, el més difícil.

Entrenar un grup és "com-
partir coneixements, moments
o actituds" i prioritzar l'equip en
qualsevol circumstància. "Saps
què? Crec que les persones que
dirigim un grup som venedores
o transmissores de les idees
que volem que els i les espor-
tistes apliquin a la pista, i per-
què em creguin sempre em moc
des de l'honestedat. No pro-
meto ni dic coses que no són ni
que no sento", matisa. Impacta
des de la sinceritat. Des del
com, el què i el perquè.

Als seus equips sempre els
intenta inculcar que el company
és més que un company. "La
química et regala un plus de mo-
tivació, intensitat, solidaritat... El
sentiment de pertinença té un
valor incalculable", assegura
Hereza, un enamorat de fer una
sortida de cap de setmana du-
rant la pretemporada. Aquest
any ha estat a Calonge. "Potser
perdem un dia d'entrenament,
però segur que guanyem altres
detalls que ens faran competir

millor després, com les aliances
i relacions que s'estableixen fora
del pavelló", afegeix. El primer
dia van jugar un amistós amb el
Bisbal Bàsquet que va acabar
amb empat a 59.

UN CONCURS DE CUINA
La proposta més deliciosa ha
tornat a ser el concurs de cuina
per equips. "Una bona excusa
perquè es comuniquin i col·la-
borin entre ells, veure qui són els
més líders i com s'estan inte-
grant els nous... L'equip tècnic
som els jutges i tastadors, eh",
confessa, divertit.

En el seu sisè any com a en-
trenador del sènior A masculí,
Hereza mantindrà la identitat de
les últimes temporades: un joc
ràpid i coherent en defensa. "Re-
cordo el curs en què vam baixar
com a penúltims i crèiem que po-
díem guanyar cada partit. No
hem perdut aquest esperit,
aquesta competitivitat", celebra.

"Els nois estan treballant i
entrenant-se bé. Es fa estrany ju-
gar matxs amb 8 o 9 jugadors.
Fer-ho, a més, contra bons rivals
i amb una càrrega alta costa
molt, però confio que arribem al
debut a Lliga EBA fent un pas
endavant en mentalitat i com-
petitivitat, dos dels nostres trets
característics", descriu Hereza,
que veu molt llunyà, i amb tota

la raó del món, l'últim partit a la
competició. Va ser el 2 d'abril
contra el CB Es Castell. El se-
güent, corresponent ja al curs
2022-2023, serà el pròxim 1
d'octubre, gairebé sis mesos
després. En concret, 182 dies
més tard i contra el CB Valls, un
rival amb qui va perdre els dos
partits l'any passat.

Fins a principis de juliol van
fer dos entrenaments per set-
mana per continuar en forma i
evitar lesions a la pretemporada,

"on, com és normal, hi ha juga-
dors que pateixen les conse-
qüències d'estar aturats". "Això
fa que les càrregues de la resta si-
guin més grans. Al segon partit
de Lliga Catalana contra el Bar-
ça B en Sergi Tubert va partici-
par fins a 35 minuts perquè no
podíem comptar amb en Toni
Carrasco i els pivots rivals eren
molt grans", exposa l'entrevistat.

El barceloní va viure de pe-
tit al barri de Sant Antoni i va fer
les seves primeres cistelles a

l'Escola Pia. La família es va mu-
dar després a Gràcia i Hereza va
competir i entrenar a La Salle
Gràcia. A júnior va encetar la
seva història amb el CB Roser.
Des de fa gairebé dos anys viu a
Sants: "M'estic fent meu el bar-
ri. Amb la parella sortim a fer
cervesetes i tombs. Trobo que
Sants té molta vida i una part
del barri em recorda una mica
a Gràcia".

Sempre va tenir clar que "no
tenia gaire traça jugant" i, amb
el temps, va descobrir que li
encantava entrenar. Així que,
amb 21 o 22 anys, quan ja no te-
nia temps per dirigir i jugar al-
hora, Hereza va penjar les botes
a l’FC Martinenc Bàsquet.

BÀSQUET FEMENÍ
La seva única experiència al bàs-
quet femení va ser durant el seu
segon i últim any com a entre-
nador al SESE i amb el júnior A:
"La temporada va ser molt bona
i l'equip era una pinya incre-
ïble. Hi havia un alt sentiment de
pertinença i molta companyonia.
L'experiència al júnior A mascu-
lí també va ser positiva". Una res-
ponsabilitat que en aquell mo-
ment compaginava amb la ban-
queta del sènior B del CB Roser.

"Tenia molt clar que només
volia entrenar un equip i em
vaig decidir pel club en què te-
nia i tinc més vincle. Per la
meva família. A vegades em
descompto, però, i t'ho dic de
memòria, diria que aquesta és la
meva 15a temporada al CB Ro-
ser. Molts anys, eh", tanca, or-
gullós, Hereza. Se’l veu molt
feliç de sentir el que sent pel
club de la seva vida. 

Toni Delgado
NOU BARRIS

L’honestedat de Juan Hereza
» El tècnic barceloní afronta la seva sisena temporada seguida dirigint el sènior A masculí del CB Roser 

» La seva única experiència al bàsquet femení va ser al SESE, amb “un grup amb una pinya increïble”

Juan Hereza, entrenador del CB Roser. Foto: Ferran Torné/FCBQ

“La química et regala
un plus de motivació,
intensitat, solidaritat...”,
defensa Juan Hereza

Futbol | L’EE Guineueta rep el Girona FC
El conjunt d’Aarón Moreno rebrà el pròxim diumenge 23 d’octubre, a les 12 hores,

el Girona FC, en partit corresponent a la sisena jornada del subgrup 1B de
Preferent. L’EE Guineueta no té marge d’error si vol ocupar les primeres posicions.
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En el centenari del naixement de José Sa-
ramago, Premi Nobel de Literatura del
1998, Nuno Cardoso dirigeix aquesta
oportuna adaptació d’un dels seus llibres
més coneguts; una crítica a una societat
podrida i profundament egoista en què
una plaga de ceguesa inexplicable i in-
curable s’estén per tot el món.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Assaig sobre la ceguesa
José Saramago

El compositor Arnau Obiols acaba de pre-
sentar el seu quart disc, Mont Cau (Mi-
croscopi). L’àlbum està format per dotze
cançons que tenen com a fil conductor “el
respecte a l’entorn natural”, tal com ha dit
ell mateix en declaracions a l’ACN. Per ara
només està disponible en vinil i en digi-
tal a Bandcamp, però el dia 27 arribarà a
Spotify i a les altres plataformes digitals.

Música

La Julia, una jove de 22 anys i mare de
dos nens, s’enamora de l’Óscar, un noi
conflictiu, i tots dos comencen una re-
lació. A mesura que passen temps junts,
ella començarà a plantejar-se si ell és la
persona que realment necessita al seu
costat, cosa que la portarà a emprendre
un viatge personal a la recerca de la seva
felicitat i la de la seva família.

Pelis i sèries

Girasoles silvestres
Jaime Rosales

Mont Cau
Arnau Obiols

Rebuig o art?
La Fundació Tàpies de Barcelona va inaugurar el passat 8
d’octubre L’adob que fecunda la terra, una exposició amb
obres d’Antoni Tàpies elaborades entre el 1950 i el 1980 i
que tenen una cosa en comú: “la revalorització de les co-

ses primeres, naturals i ordinàries, aquelles que la societat
rebutja o amaga vergonyosament, però que per a Tàpies

no només estan dotades d’espiritualitat, sinó que sobretot
són on es troba l’origen i la força de la vida”, expliquen des
de l’organització. Precisament, aquesta idea dona sentit al

títol de la mostra, que es podrà veure fins al 30 d’abril.

L’escriptora i periodista bielorussa d’origen
ucraïnès Svetlana Aleksiévitx, nascuda el

1948 a Stanislav (una ciutat de l’antiga
Unió Soviètica que actualment es diu Iva-

no-Frankivsk i forma part d’Ucraïna), ha re-
but el Premi Internacional Catalunya 2022.
El jurat del guardó ha destacat “la seva tra-
jectòria literària i la seva poderosa obra so-
bre les conseqüències de l’imperi soviètic,

a Txernòbil i molt més enllà”. La guanyado-
ra del Premi Nobel de Literatura el 2015
està exiliada des del 2020 a Berlín per la
seva oposició pública al president Alek-

sandr Lukaixenko. I aquest no és el seu pri-
mer exili, ja que sempre s’ha enfrontat als
governs totalitaris i a la censura. Ara, amb
la guerra a Ucraïna, tampoc ha amagat la
seva crítica convençuda a Vladímir Putin.

S V E T L A N A  A L E K S I É V I T XQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una gran escriptora i periodista
Va guanyar el Premi Nobel de Literatura l’any 2015

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
Per la seva trajectòria literària i la seva “poderosa obra”

Admiració absoluta
Hi ha unanimitat: el reconeixement és més que merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els irredempts és una narració en tres
temps, és un tríptic com els de Francis Ba-
con, format per diapositives en fuita: un
solar per a una escola de la perifèria on
bastir un simulacre de vides; una família
superada pel llenguatge i per la pèrdua
dels pares, que obre una falla vital; i una
ciutat escindida com a testimoni de la des-
feta de l’amor platònic enmig de l’art.

Llibres

Els irredempts
Cristina Garcia Molina

|No More Heroes 3
Continua la diversió (i es resolen problemes tècnics de versions anteriors)

amb No More Heroes 3. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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